
Interpellatiedebat 27 juni 2024 

Geachte gemeenteraad van Emmen, 

Een aantal opmerkingen en suggesties vanuit Schoonebeek. 

- Wij voorspellen de volgende antwoorden: “wij zijn geen bevoegd gezag, de experts vinden 
het veilig en verantwoord en nogmaals het is niet aan ons”. Daarbij heeft uw college namens 
gemeente Emmen op 20 maart 2024 een advies ingediend.  

Wij kunnen het u als gemeenteraad nauwelijks kwalijk nemen dat u de afgelopen twee jaar mee 
bent gegaan in de woorden van beide wethouders (eerst R. v/d Weide en nu J. Bos). Het is een 
complex dossier en door het opsplitsen van alle verschillende vergunningen en werkzaamheden 
en het doolhof aan “doorklik -linken” op websites van het ministerie van Economische Zaken en 
Klimaat (EZK) is het niet eenvoudig om de juiste informatie te vinden.  

Begin 2024 werden we verrast door het besluit om ook gas te winnen in hetzelfde veld waar 
afvalwater wordt geïnjecteerd. De risico’s blijken groter dan verwacht, zoals blijkt uit het laatste 
NAM-rapport over de aardbeving van 21 maart 2024. Het veld is nu al onrustig zonder 
gaswinning en afvalwaterinjectie. Gaat uw college een extra brief sturen naar het ministerie over 
de uitkomsten van dit rapport? 

De gemeente volgt Staatstoezicht op de Mijnen (SodM) inzake de best beschikbare techniek 
(BBT). De gemeente wil periodieke rapportages om te bepalen of een herevaluatie eerder moet 
plaatsvinden. Van wie verwacht uw college deze acties? En heeft uw college aan EZK of de NAM 
gevraagd waarom er tijdens het stilleggen van de oliewinning geen nieuwe technieken en 
innovaties zijn ontwikkeld? 

Het ontzorgspoor blijft een bijzonder fenomeen. Zoals door ons voorspeld wordt hier ontzettend 
veel gewicht aan gehangen. Feitelijk gaat het niet om een participatietraject, maar om een 
informatietraject. De gekozen, meest kwalijke variant was vanaf het begin een voldongen feit. In 
meerdere stukken wordt beweerd dat dit voldongen feit bij iedereen helder was, maar dit klopt 
niet. De groep begon als een informele klankbordgroep en het bleek gaandeweg dat andere 
opties niet bespreekbaar waren. Nooit zijn er pogingen gedaan om het ongelijke speelveld te 
vereffenen, ook door jullie niet. Steeds werd alleen gesproken over verbreding, oftewel meer 
mensen aan tafel. Als inwoners aangeven dat de magnitude om te stoppen naar 2.0 op de schaal 
van Richter moet worden gezet, moeten ze het opnemen tegen de NAM, die dat niet wilde. 
Daarbij is er nooit antwoord gegeven op de vraag wat inwoners van Schoonebeek e.o. nu beter 
worden van deze afspraken. De toezeggingen zijn nooit juridisch getoetst en financieel 
doorgerekend. De staatssecretaris zet alleen een handtekening “als blijk van waardering” en gaat 
toezien op ruim geformuleerde toezeggingen. Zijn inwoners ingezet als “alibi” ? 

Het ontzorgspoor heeft trouwens vanaf de start als uitgangspunt gehad: afvalwaterinjectie om zo 
de oliewinning te kunnen herstarten. Sinds begin dit jaar is hier als grote verrassing de gaswinning 
bij gekomen. Daarvoor ligt nu een ontwerp-besluit ter inzage. Het grootste gedeelte van het 
participatietraject is gestoeld op andere voorwaarden dan nu de uiteindelijke activiteiten. Er is nu 
sprake van 3-voudig gestapelde mijnbouw en bijbehorende toename van risico’s terwijl het 
ontzorgspoor maar ook het toezeggingen document uitging van 2-voudig gestapelde mijnbouw. 
Moet men niet terug naar de participatie-tekentafel?  



Het vergunningenspoor biedt pas laat in het proces een rol aan inwoners. Je kan alleen nog 
zienswijzen indienen of in beroep kunnen gaan tegen besluiten, met bijhorende investeringen in 
tijd en geld. Ondanks lovende woorden over integrale samenhang, zijn zaken zo opgesplitst dat 
het een ingewikkelde puzzel is. De verklaring van geen bedenkingen van gemeente Coevorden is 
nog niet definitief. Locatie SCH-313 valt buiten beschouwing terwijl het in hetzelfde gasveld 
afvalwater gaat injecteren. Dringt u aan op een boodschap aan Den Haag voor nog betere en 
eerlijke integrale samenhang? Dat de ontwerp-besluiten “on hold” moeten worden gezet en pas 
als er een besluit van SCH-313 ligt de rest ook in samenhang kan worden bekeken. Gaat u dit in 
een zienswijze doorgeven?  

Het bijdragenspoor gaat uit van de gekozen variant van de aanvrager. Het goed besteden van 
geld met draagvlak vanuit de bevolking is een uitdaging, vooral nu de olie-, gas- en energielobby 
een prominente rol speelt. De wethouder van Coevorden kon geen duidelijke kaders geven voor 
dit geld, en tijdens de informatieavond van 17 juni 2024 werd de onduidelijkheid vergroot. Voor- 
en tegenstanders gingen verward naar huis. 

Wij willen niet dat geld de aandacht afleidt van onze werkelijke zorgen. Landelijk is de PvdA 
stellig tegen afvalwaterinjectie, terwijl de lokale fractie denkt dat meer geld voor draagvlak zorgt. 
Geld komt echter pas bij winst, en de voorspellingen voor de olieprijzen lijken ongunstig. Vanaf 
2040 stopt de geldstroom, terwijl afbouwwerkzaamheden en overlast doorgaan.  

De allerlaatste alinea van de brief van uw college van 20 maart 2024 is wellicht het meest 
stuitend. We parafraseren: “Er ligt geen gedragen uitkomst over de hoogte en samenstelling van 
de bijdrage en daardoor is het voor uw college complex om te moeten adviseren op het 
winningsplan”. En op zijn minst bijzondere frase. Is geld leidend? 

U heeft in de gemeenteraad een motie besproken van het CDA. Een motie die ging over het 
verbeteren van de rol van den inwoners in het gehele proces. Een lovenswaardige motie 
aangezien de rol van inwoners nu ondanks de participatie-pilot een ondankbare rol is. Helaas 
kreeg u als gemeenteraad het onder bezielende leiding van de fractie van Wakker Emmen het 
voor elkaar om de kern van de motie te veranderen in een discussie over de tweespalt in 
Schoonebeek. Tweespalt waarvan ook toen al het ergste stof inmiddels alweer flink was 
neergedaald. De rol van de inwoners in dit proces heeft u hiermee niet geholpen. 

In de WOO verzoeken kunnen wij lezen dat wij als “tegen” partij onjuistheden vertellen. Er wordt 
in onze ogen badinerend over ons gesproken. Natuurlijk zou het  kunnen dat wij tijdens het 
inspreken technische zaken aangeven die niet kloppen. Nergens lezen wij reflectie vanuit “het 
systeem” dat informatie-avonden blijkbaar niet goed zijn geweest of dat de flyer en folders met 
informatie blijkbaar niet goed gelezen worden. Of de erkenning dat er sprake is van een ongelijk 
speelveld. Als wij informatie opvragen duurt het weken, maanden, jaren en voel je je soms 
genoodzaakt om dit via een WOO verzoek te doen. Websites van de betrokken overheden zijn 
ondoorgrondelijke digitale doolhoven. Zelfs de laagste trede op de participatieladder voldoet 
nauwelijks!  

Wij hebben de afgelopen twee jaar diverse brieven verstuurd. We wachten nog steeds op 
inhoudelijk reactie. Is dit de manier waarop gemeente Emmen omgaat met haar inwoners. Of 
gaat dit om inwoners waarvan het standpunt niet bevalt? Wij hebben ambtelijk en bestuurlijk 
hiervoor excuses ontvangen tijdens gesprekken op het gemeentehuis en een toezegging gehad 



dat wij schriftelijke reacties zouden ontvangen. Inmiddels is het eind juni en we wachten nog 
steeds. 

Veilig en verantwoord mits je een toename van aardbevingen op de koop toeneemt. De zwaarte 
zal volgens de modellen meevallen dus het is aanvaardbaar. Helaas hebben de modellen het de 
afgelopen decennia het altijd onderschat. Wij verwijzen u graag naar twee volgende boeken: De 
aarde en het gas van Sam Gerrits en Hoog spel, de politiek biografie van Shell van Marcel Metze 
waarin dit zeer diepgravend is onderzocht en vastgesteld. Het is nog nooit meegevallen en 
nogmaals het veld is al onrustig. Zonder activiteiten al een beving van 2.1 op de schaal van Rigter.  

Geen woord over schade-afhandeling of wettelijk bewijsvermoeden (in de volksmond 
omgekeerde bewijslast). We worden met elkaar in de mal geduwd van de commissie 
mijnbouwschade. Onderhand beginnen de bestuurders wat te morrelen over de strakke kaders, 
zelfs de voorzitter van deze commissie geeft dat aan. Melden na maximaal 1 jaar na een beving is 
te krap. Maar wij hebben nog niemand gehoord dit dit aan het ministerie van EZK als advies 
aangegeven heeft. Dat kunt u doen! Net als pleiten voor omgekeerde bewijslast. Geen heilige 
graal maar in ieder geval krijgen inwoners zo meer keuzevrijheid en dus zelfbeschikkingsrecht in 
het geval van schade. Ook iets waar een gemeente prima voor kan pleiten om zo op te komen 
voor haar inwoners.  

Dus stop met het verschuilen achter: wij gaan er niet over of wij kunnen niets! Onze Noabers in 
Twente hebben laten zien dat als je een vuist maakt er ook verandering kan plaatsvinden. Immers 
daar is nog een lopende vergunning voor het afvalwater. Moet het daar maar weer naar toe? Nee 
hoor dat gunnen we ze niet maar ook wij willen deze meest kwalijke variant niet. Voorkomen is 
beter dan accepteren van risico’s.  

Nog twee laatste punten. Morgen stelt u de kadernota 2025 vast. Hierin staat ook het e.e.a. over 
bodemdaling. “Door verdere verdroging zal de problematiek ten aanzien van bodemdaling naar 
verwachting de komende jaren toenemen.” Natuurlijk is er sprake van veenoxidatie echter 3-
voudig gestapelde mijnbouw geeft een surplus op het totaalbeeld. En ook dit valt nergens mee. 
In Friesland is inmiddels de kritieke grens behaald waardoor waterschappen en gemeenten op de 
rem trappen bij mijnbouwplannen.  

Daarbij hebben we allemaal kunnen lezen over de te verwachten droogte. (https://dvhn.nl/
groningen/Water-duurder-maken-helpt-dat-29108984.html) De verantwoordelijkheid wordt bij 
inwoners neergelegd. Douche maar korter is het devies echter de NAM mag klaarblijkelijk 
dagelijks miljoenen liters schoon water vermengen tot afvalwater en in een onomkeerbaar proces 
voor eeuwig laten verdwijnen. Heeft u gevraagd om een afvalwaterreductieplan? Of gaat u dat 
nog doen? Zeg wederom niet dat u dat niet kan. De gemeente heeft namelijk ook mede-opdracht 
gegeven voor een rapport van TNO dus u kunt meer dan u denkt!  

“Angst is mar veur eben, spiet is veur altied”  
Wees niet te bange en dien gezamenlijk een zienswijze in 

Met vriendelijke groet,  

https://dvhn.nl/groningen/Water-duurder-maken-helpt-dat-29108984.html
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Nog wat interessant leesvoer https://www.ftm.nl/artikelen/shell-beloofde-groningen-groene-
toekomst?
share=TE2Ds%2FuwKem5tqY5im5%2Fp4LRHwXVaEmEvc%2BVUsGCA0RIuIHuLxgynBvT2frgWnc
%3D 

Over hoe overheden voor het karretje gespannen worden met beloften t.a.v. bijdragen.  
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